
رئیس سازمان برنامه و بودجه:
پرداخت کالابرگ جدید در خرداد 

منتفی است
رئیس ســازمان برنامه و 
بودجه درباره پرداخت کالابرگ 
خبر داد: دولت در تلاش است 
این طرح را بــا منابع مطمئن 
اجرا کند که البتــه به این ماه 
نمی رسد. به گزارش مهر، حمید 

پورمحمدی افزود: آقای رئیس جمهور روی حمایت از اقشار ضعیف از 
طرق مختلف مثل حمایت سلامت و بهداشت و موضوعات معیشتی و 
مسکن تاکید دارد. در سال گذشته چند سبد معیشتی پرداخت شد 
و امیدواریم منابع لازم برای این امر را فراهم کنیم تا شرمنده نشویم. 

بر این اساس پرداخت سبد جدید کالابرگ به این ماه نخواهد رسید.
    

واکنش یک عضو اتاق بازرگانی به اظهارات پزشکیان:
دانشگاه ها کدام واحد دولتی را تاکنون 

نجات داده اند؟
نایب رئیس کمیســیون مســئولیت اجتماعی و حاکمیت 
شرکتی اتاق ایران در واکنش به سخنان رئیس جمهور مبنی بر 
واگذاری شرکت های زیان ده به دانشگاه ها برای سودآور شدن 
این شرکت ها، گفت: برای سودآور شدن شرکت های زیان ده نیاز 
به اهل فن داریم نه صاحبان علم! بهرام زندی در گفت وگو با ایلنا، با 
اشاره به تجربه ناموفق شرکت های دولتی در کشور، گفت: تجربه 
گذشته اداره شــرکت های دولتی به وضوح این مساله را نشان 
می دهد. اداره اساتید کشور بر شرکت های مختلف؛ کدام شرکت 
را نجات داد؟ اساتید دانشگاه روی موضوع تئوری مسلط اند نه در 
حوزه مسائل عملی. او تصریح کرد که اساتید دانشگاه و دانشگاه ها 
نمی توانند بحران زیان دهی یک شــرکت را حل کنند؛ هرچند 

می توانند در مقام یک مشاور، نقش بسیار مثبتی ایفا کنند.  
    

علی رغم حکم دیوان عالی عدالت اداری:
حذف مجردها از نهضت ملی مسکن ادامه دارد

درحالی بیش از ۲ هفته از 
رای دیوان عدالت اداری برای 
رفع محدودیــت غیرقانونی 
ثبت نام افراد مجرد نهضت ملی 
مســکن می گذرد که وزارت 
راه و شهرسازی اقدامی برای 

بازگرداندن مجردهای حذف شــده انجام نداده است. به گزارش 
تسنیم، حدود 10 هفته از دستور ششمین وزیر راه و شهرسازی 
کشور می گذرد، اما تاکنون نه تنها مجردهای حذف شده به سامانه 
بازنگشــته اند، بلکه هیچ موضع رسمی شــفاف از سوی معاونت 
مسکن و ساختمان وزارتخانه نیز منتشر نشده است. در شرایطی که 
بحران مسکن به یکی از جدی ترین معضلات اجتماعی بدل شده، 
محدود کردن دامنه مشمولان طرح های حمایتی مسکن با تفسیر 
سلیقه ای از قوانین، نه  تنها عدالت اجتماعی را خدشه دار می کند 

بلکه بی اعتمادی عمومی را نیز افزایش می دهد.
    

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی اعلام کرد:
ممنوعیت فروش مکمل سوخت در جایگاه

شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران عرضه هر نوع افزودنی 
و مکمل ســوخت در جایگاه های سراسر کشــور را ممنوع کرد. به 
گزارش ایلنا، مکمل سوخت، فرآورده هایی غیرقانونی است که برخی 
جایگاه های سوخت آن را به عنوان اکتان افزای بنزین به مشتریان 
عرضه می کنند. این مکمل ها افزون بر بار مالی برای صاحبان خودرو 
در مواردی حتی به موتور ماشین نیز آسیب می زنند. شرکت ملی 
پخش فرآورده های نفتــی پیش از این نیز کیفیــت و کمیت این 

مکمل ها را تأیید نکرده و آن را فاقد استاندارد معرفی کرده بود.
    

 نایب رئیس اتحادیه تولیدکنندگان 
و صادر کنندگان محصولات معدنی:

40 درصد ظرفیت معدنی کشور استفاده 
نشده است

نایب رئیــس اتحادیه 
تولیدکننــدگان و صادر 
کننــدگان محصــولات 
معدنی گفت: متاســفانه 
هنــوز ۴0 درصد ظرفیت 
معدنی موجــود در داخل 

کشور استفاده نشده است. به گزارش تسنیم، کامران وکیل 
تاکید کرد: هنوز به دلیل قدمــت قوانین حفاظت محیط 
زیست، منابع طبیعی، معارضان محلی و غیره 30 تا ۴0 درصد 
از ظرفیت های معدنی کشور دست نخورده باقی مانده است.

    
مدیرکل دفتر ترانزیت سازمان راهداری:

1404 سال سختی برای ترانزیت کشور 
خواهد بود

مدیرکل دفتر ترانزیت سازمان راهداری گفت: به دلایل متعدد 
امسال سال سختی برای تحقق اهداف ترانزیتی است چراکه در 
دو ماهه گذشته با موانع جدی مواجه شده ایم. اولین چالش تغییر 
قیمت ســوخت اســت، ۴0 درصد ترانزیت ایران فرآورده های 
سوختی است و با توجه به اینکه قیمت جهانی سوخت کاهش پیدا 
کرده و به ۶۲ دلار رسیده، این تغییر قیمتی بر ترانزیت فرآورده های 
سوختی تاثیر می گذارد. به گزارش ایلنا، جواد هدایتی ادامه داد: 
عامل اثرگذار دیگر بر ترانزیت، حادثه بندر شهید رجایی است، 
بندر شــهید رجایی به عنوان مهمترین بندر ترانزیتی کشــور 
محسوب می شود که تبعات آن محدود به همین ایام نمی شود و 

در ادامه بر روی آمار ترانزیت کشور می تواند اثر بگذارد.
    

مشاور انجمن واردکنندگان خودرو:
ثبت سفارش واردات خودرو همچنان 

متوقف است
مشاور انجمن واردکنندگان 
خودرو بیان کرد: متاسفانه 
ثبت سفارش واردات خودرو 
همچنان بسته است و وزارت 
صمت در این زمینه جوابی 

به ما نمی دهد. 
به گزارش اقتصادآنلاین، مهدی دادفر با عنوان اینکه دولت پول 
ندارد و نمی تواند برای واردات خودرو ارز تخصیص دهد، تصریح کرد: 
ثبت سفارش خودروهای وارداتی را از سال گذشته بسته اند. تا وقتی 
که سامانه ثبت سفارش دست افراد، سلیقه ای و براساس اعمال نظر 
شخص باشد، شاهد چنین وضعیتی خواهیم بود. وقتی این قدرت 
وجود داشته باشد که برخلاف قانون سامانه بسته شود، همین وضعیت 

ادامه می یابد و ربطی به این که کدام دولت حاکم باشد ندارد.
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خبر اقتصادی

قطعی برق تاکنون آسیب های فراوانی به صنایع وارد کرده است. تابستان سال گذشته، 
نانوایان بسیاری اعتراض خود را نسبت به ترش شدن خمیر به دلیل گرمای هوا و قطعی 
برق نشان دادند. امسال به دلیل شــروع زودهنگام قطعی برق، اعتراضات نیز زودتر از هر 

سال دیگری آغاز شده اند.
به گزارش تجارت نیوز، شروع زودهنگام قطعی های مکرر برق از فصل بهار، مشکلات 
گسترده ای برای مردم و صنایع مختلف به وجود آورده است. در این میان، یکی از گروه هایی 
که زیان سنگینی از قطعی برق متحمل شــد، نانوایان هستند. قطعی ناگهانی برق باعث 
فاسدشدن خمیرها و وارد شــدن خسارات مالی جدی به آنها شــده است. نانوایان شهر 
اندیمشک از روز ۲1 اردیبهشت مقابل فرمانداری این شهر تجمع کردند تا مشکلات خود 
ازجمله قطعی برق را نمایش دهند. در شهرستان قلعه گنج استان کرمان نیز نانوایان در 
اعتراض به قطعی های مکــرر و بی برنامه برق، خمیرهای خراب شــده خود را به ورودی 
اداره برق کوبیدند تا صدای اعتراض شان شنیده شــود. همچنین در شهر اراک، جمعی 
از نانوایان مقابل ساختمان اســتانداری مرکزی تجمع کردند. آنها با سردادن شعارهایی 
خواستار رسیدگی فوری به وضعیت نابه سامان معیشتی، افزایش بی رویه هزینه های تولید 
و قطعی های مکرر برق شدند. با وجود گستردگی اعتراض ها، تاکنون هیچ مقام رسمی به 
این اعتراض ها واکنشی نشان نداده است. در ویدئوی دیگری که در شبکه های اجتماعی 
دست به دست می شود، یکی از نانوایان معترض، در اقدامی نمادین، خمیرهای فاسدشده 

را به صورت خود مالید تا اعتراضش را به قطعی برق نشان دهد. او گفت: »وقتی خمیر خراب 
می شود، همه زحمت ما از بین می رود. ما چه گناهی داریم؟ ساعت چهار صبح خمیر زده 

می شود و بعد بی خبر برق قطع می شود. این انصاف است؟«
بررسی های این پایگاه خبری نشان می دهد که نانوایی های داخل میادین میوه و تره بار 
که وابسته به شهرداری هســتند، به طور عمده موتور برق دارند و هنگام قطعی برق از آن 
استفاده می  کنند. این در حالی است که نانوایی هایی که وابسته به شهرداری نیستند، مجبور 
به تحمل قطعی های برق یا متحمل شدن هزینه خرید موتور برق هستند. نانوایی هایی که 
موتور برق ندارند، هنگام مواجهه با قطعی برق، زیان بسیاری متحمل می شوند. زیرا مایه 
خمیر مورد استفاده در نانوایی ها به سرعت ترش می شود و اگر در مدت زمان مشخص شده 
در تنور نرود، به طور کلی خراب می شود. هرچه هوا گرم تر شود، سرعت ترش شدن خمیر 
بالاتر می رود. قطعی بی برنامه برق، زیان ســنگینی را به نانوایان تحمیل کرده است. اگر 
قطعی برق به نانواها اعلام شــود، جلوی ضرر و زیان تا حدی گرفته و از درصد خمیرهای 
خراب شده کاسته می شود. اما آن طور که نانواها می گویند، اداره برق در بسیاری از مواقع، 
برنامه قطعی برق را به آنها اعلام نمی کند. این موضوع باعث می شود که درصد بیشتری از 

خمیرها خراب شوند.
گفتنی اســت، اگر در حین خمیرزدن برق برود، آرد، آب و مخمر قاطی شده هدر 
می رود. اگر خمیر آماده شــود و در فاصله یک ساعت پخت نشــود و برق برود، باز هم 

خمیر خراب می شود و هدر می رود. اگر سنتی باشد و با گاز پخت انجام شود، مشکلی 
وجود ندارد، اما تنورگردان احتیاج به برق دارد و نمی توان خمیر را پخت. به طور تقریبی 
یک تا دو کیســه آرد در این فرایند هدر می رود و خسارت به نانوا وارد می شود. با توجه 
به اینکه قطعی های برق امسال زودتر از سال گذشته شروع شده است، به  نظر می  رسد 
که خسارات وارده به نانوایی  ها بیش از پیش می شود. این موضوع برای تمام نانوایی ها 
یکسان نیســت؛ از یک سو، نانوایی های وابسته به شــهرداری، ضرر و زیان کمتری را 
متحمل می شوند و از سوی دیگر نانوایی های کوچکی که پشتیبانی شهرداری را ندارند، 

باید هدررفت آرد و سرمایه خود را به جان بخرند!

ســخنگوی انجمــن داروســازان ایــران دربــاره تخلفــات 
نسخه نویســی های غیرضرروی اظهار کرد: اخیرا اپلیکیشــن های 
نسخه نویسی رواج پیدا کرده که برخی از شرکت های داروسازی مالک 
آنها هستند. این اپلیکیشن ها در اختیار پزشکان قرار گرفته و حتی 
به نحوی است که بیماران به داروخانه خاصی ارجاع داده می شوند. 
قاعدتا پشــت این قضیه قرارداد هایی هم با پزشک و هم با داروخانه 
بسته می شــود که خلاف قانون و عرف اخلاقی است. ما بار ها عنوان 
کرده ایم که هر اپلیکیشنی که قرار است در اختیار پزشکان قرار گیرد 

باید تحت مدیریت وزارت بهداشت باشد.
هادی احمدی در پاسخ به پرسشی مبنی براینکه نسخه نویسی 
غیرضروری و ارجاع بیماران به داروخانه های خاص توسط پزشکان و 
داروخانه ها، ناشی از مشکلات اقتصادی است یا یک بحران اخلاقی؟ 
به اقتصاد۲۴ گفت: قطعا مشــکلات اقتصادی در این قضیه دخیل 
اســت. وقتی تعرفه ها پایین نگه داشته می شــود و حقوق پزشکان 
رعایت نمی شود، ماجرا به ســمت و سویی می رود که پس از مشکل 
اقتصادی، بحــران اخلاقی هم در پی می آید. مــن در این خصوص 
مصاحبه ای هم داشتم که به مذاق عده ای خوش نیامد، اما واقعیت 
همین است. هم از ســوی بیماران گزارش هایی درباره این تخلفات 
داشــتیم و هم برخی از فایل هــای صوتی اش در فضــای مجازی 

پخش شده است.او درباره پشــت پرده تبانی پزشکان و داروخانه ها 
عنوان کرد: این امر ناشی از چند مســئله می شود؛ یک اینکه اخیرا 
اپلیکیشن های نسخه نویسی رواج پیدا کرده که برخی از شرکت های 
داروسازی مالک آنها هستند. این اپلیکیشن ها در اختیار پزشکان قرار 
گرفته و حتی به نحوی اســت که بیماران به داروخانه خاصی ارجاع 

داده می شوند. قاعدتا پشــت این قضیه قرارداد هایی هم با پزشک و 
هم با داروخانه بسته می شود که خلاف قانون و عرف اخلاقی است. 
ما بار ها عنوان کرده ایم که هر اپلیکیشــنی که قرار است در اختیار 
پزشــکان قرار گیرد باید تحت مدیریت وزارت بهداشت باشد.عضو 
انجمن داروسازان در پاسخ به اینکه وزارت بهداشت چگونه می تواند 
مانع بروز چنین تخلفاتی شــود؟ بیان کرد: وزارت بهداشــت باید 
سامانه مرجع داشته باشد که تمام نســخ الکترونیکی از طریق آن 
نوشته شــود و در اختیار مراکز درمانی قرار گیرد. اینکه هر شرکت 
برای خودش اپلیکیشــن نسخه نویسی داشته باشــد و در پی آن 
یکسری مسائل اقتصادی و رانت شکل گیرد، صحیح نیست. وزارت 
بهداشت باید به این نتیجه برسد که اپلیکیشن های نسخه نویسی را 
خودش مدیریت کند. سامانه مرجع نسخه نویسی الکترونیکی باید 
در اختیار وزارت بهداشت باشد تا هم به لحاظ امنیت اطلاعات و هم 
به لحاظ عدم سوء استفاده از بیماران، راه اندازی شود؛ ولی متاسفانه 
برخی از شرکت های دارویی اپلیکیشن دارند و دارو های خود را در 

آن تبلیغ می کنند.
احمدی افزود: متاسفانه برخی از پزشکان، به خصوص پزشکان 
پوست درگیر و آلوده این هستند که نسخی را می نویسند که اصلا 
مورد نیاز بیمار نیســت. این امر ناشی از وعده وعید های شرکت ها 

به پزشکان است که اصلا اخلاقی نیست. اغلب این تخلفات مربوط 
به پزشکانی است که در حوزه پوست فعالیت می کنند. حتی برخی 
از پزشکانی که کار پوستی می کنند، نسخی را می نویسند که هیچ 
داروخانــه ای نمی تواند بخواند جز یک داروخانــه خاص.او تاکید 
کرد: همانطور که پیشتر اشاره کردم، اغلب پزشکان با شرافت کار 
می کنند ولی در جامعه کسانی هستند که تخلف کنند. در چنین 
شرایطی باید وزارت بهداشت، سازمان نظام پزشکی و سازمان های 
ذی ربط ورود کرده و ریشه آن را بررسی کنند. ما در نظام پزشکی 
مواردی از این شکایات داشتیم که تذکر دادیم و آنها را به هیات های 
انتظامی نظام پزشــکی ارجاع دادیم ولی متاســفانه تعداد چنین 
تخلفاتی دارد گسترش پیدا می کند. به باور من هرچه سریع تر، هم 
معاونت درمان وزارت بهداشت و هم سازمان های نظام پزشکی باید 
به این قضیه ورود پیدا کنند تا پرداخت از جیب بیمار زیاد نباشد و 
آنچه نیاز دارد، نوشته شود. اپلیکیشن های نسخه نویسی باید مورد 
بررسی قرار گیرند که چرا برخی نسخ کددار هستند و به داروخانه 
خاصی ارجاع داده می شــوند؟ قطعا ارتباط خاصی میان پزشک و 
داروخانه وجود دارد و این خلاف قانون است. امیدوارم کسانی که 
این خطوط قرمز را رعایت نمی کنند، از جامعه پزشکی زدوده شوند.

به گفته ســخنگوی انجمن داروســازان، بیشــتر این نســخ 
غیرضروری شــامل مکمل ها، ویتامین ها و محصولات آرایشی و 
بهداشتی هستند که ضرری برای سلامت ندارد ولی پرداختی آن 
از جیب بیمار افزایش پیدا می کند که باتوجه به شرایط اقتصادی 
مردم اصلا به صلاح نیست. معمولا دارو هایی نوشته می شود که اثر 

سویی ندارد ولی مشکل اقتصادی برای بیماران ایجاد می کند.

معضلات ادامه دار قطع برق نانوایی ها؛

خمیرها قبل از نان شدن، ترش می شوند

سخنگوی انجمن داروسازان:

شرکت های دارویی در پشت پرده نسخه نویسی های غیرضروری هستند

گزارش

گفت و گو

با تشدید تحریم های بین المللی علیه ایران در سال 
1397 و جهش نرخ دلار، توجه دولت به نرخ دولتی ارز و 
ارز ترجیحی افزایش پیدا کرد زیرا اگر کالاهای مصرفی 
مردم به دلار بازار آزاد گره می خورد، معیشت سخت تر و 
شرایط برای طغیان های اجتماعی بیشتر می شد. پس 
از مدتی تبعات این سیاست رخ نمود و  در مواردی ابعاد 
فساد و رانت در آن گسترش یافت. استدلال مخالفان این 
سیاست، این بود که برخی سودجویان با بهره مندی از 
رانت دولتی، با دلار دولتی کالا وارد می کنند اما به قیمت 
دلار بازار آزاد به مردم می فروشــند. این افراد به دلیل 
فسادزا بودن ارز ترجیحی سیاست تک  نرخی کردن ارز 

را پیش پای دولت گذاشتند.
در دولت سیزدهم نرخ ارز ترجیحی ناگهان از ۴۲00 
تومان به ۲8 هزار و 500 تومان رسید که یک شوک ارزی 
بی سابقه در اقتصاد ایران بود و نه تنها به سمت تک نرخی 
شــدن ارز حرکت نکرد بلکه بر افزایش سطح عمومی 
قیمت ها و حتی دلار بازار آزاد هم تاثیر گذاشت. با شروع 
دولت چهاردهم، مسئولین اقتصادی تمایل شدیدی به 
حرکت در مسیر سیاســت های بازار آزاد نشان دادند و 
از همان ابتدا افرادی مانند طیب نیا سیاست تک نرخی 
شدن ارز را پیشنهاد کردند. عبدالناصر همتی هم با آغاز 
وزارت خود در ابتدا نرخ ارز نیما را پلکانی افزایش داد تا در 
نهایت این نرخ هم حذف شد و مسئولین بانک مرکزی 
بازار جدیدی به نام بازار توافقی ارز ایجاد کردند که نرخ ارز 
دولتی در آن به ۶9 هزار تومان رسید. این سیاست بهانه ای 
به دست مخالفان دولت داد تا همتی را استیضاح کنند و 

تمام دلایل افزایش قیمت دلار را بر سر او بریزند.
سیاست ارز توافقی با این فلسفه آغاز به کار کرد که 
نرخ دولتی ارز و نرخ آزاد آن را به هم نزدیک کند و در آغاز 
فعالیت خود هم به نظر می رسید در حال رسیدن به این 
هدف است اما با تشــدید تنش های منطقه، دلار 100 
هزار تومان را هم رد کرد و حتی موافقان تشــکیل بازار 
توافقی ارز هم ناامید شدند و اظهار کردند که بازار توافقی 
ارز دوباره فاصله نرخ نیما را با نرخ بازار آزاد احیا کرده است 
که مغایر با فلسفه ابتدایی این سیاست است.حال که ایران 

و آمریکا به صورتی غیرمستقیم به مذاکرات خود ادامه 
داده اند، دلار به کانال 80 هزارتومانی بازگشته و تقریبا 
از ابتدای سال حول 8۲ هزار تومان نوسان می کند و در 
این حالت نرخ توافقی هم در همان ۶9 هزار تومان تثبیت 
شده است. در این شرایط برخی گوشزد می کنند که در 
یک فرصت طلایی برای اجرای سیاست ارز تک نرخی 
هستیم و دولت اگر درایت کافی به خرج دهد می تواند 

یکبار برای همیشه به داستان ارز ترجیحی پایان دهد. 
اما اکنون در وضعیتی هستیم که هنوز اطمینانی از 

توافق و آرامش سیاسی وجود ندارد و باید یادآور شد که 
حذف ارز ترجیحی هم در سال های گذشته همواره به 
تورم دامن زده است؛ در این شرایطی که ممکن است 
دوباره نرخ ارز بازار آزاد جهش های زیادی را تجربه 

کند، آیا صحبت کردن از تک نرخی شدن 
ارز نمی تواند شــرایط معیشتی 
را بر مردم تنگ تر کند؟ در این 
گــزارش با محوریت بررســی 
وجود شرایط تک نرخی شدن 

 ارز، به این ســوالات پاسخ 
داده شده است.

 تک نرخی شدن ارز 
در شرایط فعلی موفق نخواهد شد

یک اقتصاددان در گفت وگو با »توسعه ایرانی« درباره 
ارزیابی خود از وجود شرایط تک  نرخی شدن ارز در کشور 
اظهار کرد: من موافق تک نرخی شــدن ارز هستم اما 
اعتقاد دارم که در واقعیت، شرایط کنونی اجازه اتخاذ این 

سیاست را نمی دهد.
وحید شــقاقی شــهری عنوان کــرد: زمینه تک 
نرخی شدن ارز در شــرایط فعلی مهیا نیست، زیرا در 
شــرایط تحریمی، نااطمینانی های بالایی داریم و این 
نااطمینانی ها اجازه نمی دهد تا بتوانیم سیاســت تک 

نرخی شدن را با موفقیت اجرا کنیم.
او یادآور شد: تجربه تک نرخی شدن ارز در اقتصاد 
ایران دو بار اتفاق افتاد؛ یک بار در ســال 1379 وقتی 
دولت آقای هاشمی سیاست تک نرخی شدن ارز را در 
دستور کار خود قرار داد، بنا به اینکه شرایط مهیا نبود آن 
سیاست ها شکست خورد. ولی در سال 81 چون شرایط 
اقتصادی مهیا بود، اقتصاد ایران منابع ارزی کافی داشت 
و نااطمینانی ها حداقلی بود؛ یکسان سازی نرخ ارز در 

زمان مرحوم نوربخش موفقیت آمیز شد.

 در شرایط رهاشدگی 
نمی توان به بازار تکیه کرد

این استاد دانشگاه افزود: اما الان در 
شرایطی هستیم که نااطمینانی های 
زیادی در اقتصاد ایران وجود دارد. 
بحــث تحریم هــا کاملا 
شرایط پیچیده و مبهمی 
ایجاد کرده، منابع ارزی 
کشور بسیار محدود 
اســت و همچنین 
سامانه هایی که 

باید بر بازار حاکم باشــد، وجود ندارد.شقاقی شهری 
درباره این ســامانه ها، توضیح داد: ما حکمرانی ریال و 
ابزارهای مقابله با سفته بازی را نداریم، دارایی های مالی 
شناسنامه دار نیستند و رصد نمی شوند و همچنین بر 
تخصیص و توزیع ارز نظارت کافی صورت نمی گیرد.او 
تصریح کرد: در اقتصادی که یک شرایط رهاشدگی بر 

آن حاکم است، نمی توانیم به بازار تکیه کنیم.
این تحلیلگر مسائل اقتصادی بیان داشت: مخالف 
تک نرخی شدن ارز نیستم اما در زمانی که دولت بتواند 
بر اقتصاد احاطه داشته باشــد. در شرایط رهاشدگی و 
ولنگاری اقتصادی صلاح نیست که ارز را به بازار بسپاریم 
زیرا در این شرایط، اوضاع بد زندگی طبقات فرودست 

تشدید و وخیم تر خواهد شد.

 با توافق، تک نرخی شدن خودبه خود 
رخ می دهد

شقاقی شهری درباره ایجاد شرایط تک نرخی شدن 
ارز، اظهار کرد: اگر تحریم ها کاهش پیدا کند یا از شدت 
تحریم ها کاسته شود و یک توافق حداقلی شکل بگیرد و 
آرامش نسبی بر اقتصاد حاکم شود، می توانیم نرخ توافقی 

را به بازار آزاد نزدیک کنیم.او با عنوان اینکه با توافق تک 
نرخی شدن ارز خودبه خود اتفاق خواهد افتاد، توضیح 
داد: نرخ توافقی اکنون نزدیک به 70 هزار تومان و نرخ 
بازار آزاد در هفته های گذشته بین 80 تا 85 هزارتومان 
در نوسان بوده است. اگر مذاکرات به یک نتیجه حداقلی 
برسد و یک آرامش نسبی حاکم شود، احتمالا نرخ بازار 
آزاد به کانال 70 هزار تومان وارد می شود و اختلاف بین 
بازار آزاد و نرخ توافقــی خودبه خود کاهش می یابد.به 
اعتقاد این استاد دانشگاه، در صورت توافق، یکسان سازی 
یا تک  نرخی شدن ارز خودبه خود اتفاق خواهد افتاد، زیرا 

فاصله بین نرخ توافقی و آزاد خیلی کم خواهد شد.

دلار می تواند سقف های قبلی را بشکند!
شقاقی شهری ادامه داد: ولی اگر مذاکرات به نتیجه 
نرسد، مکانیسم ماشــه فعال و تحریم ها تشدید شود و 
مسیر تنش ها افزایش پیدا کند؛ آن هنگام نرخ بازار آزاد 
مسیر افزایشی را در پیش خواهد گرفت و حتی می تواند 
سقف  ماه های گذشته را بشــکند و اعداد بالایی را ثبت 
کند.او تاکید کرد: در آن شرایط فاصله نرخ توافقی با بازار 
تشدید خواهد شد و همه اینها بستگی به شرایط کنونی 
اقتصاد ایران و بحث تحریم هــا دارد که ببینیم به چه 

سرانجامی خواهد رسید.
این اقتصاددان ادامه داد: در کنــار تحریم ها چون 
اصلاحات لازم اجرا نشده است، به صورتی که دارایی های 
مالی شناسنامه دار نیســتند، منابع ارزی کشور رصد 
نمی شود، خروج سرمایه رخ می دهد، مدیریت ریال اتفاق 
نمی افتد و اقتصاد در حالت رهاشدگی قرار دارد؛ کاملا 
نسبت به تحریم ها حساسیت و واکنش زیاد است. اگر 
مذاکرات به نتیجه برسد آن زمان می توانیم امیدوار شویم 
که این فاصله بین دلار آزاد و توافقی کمتر شود در غیر این 

صورت شرایط خیلی بدتر از گذشته هم خواهد شد.

با ادامه ارز چند نرخی، »چای دبش« های بسیار 
خواهیم داشت

شقاقی شهری تصریح کرد: اگر مذاکرات به نتیجه 
برسد و در نتیجه آرامشی بر اقتصاد حاکم شود، دولت باید 

به این سمت برود که این رانت ارز دولتی را حذف کند.
او افزود: در شرایط فعلی یک رانت بزرگ در اقتصاد 
توزیع می شود و اگر اختلاف ارز ترجیحی و توافقی و بازار 
آزاد همچنان تداوم پیدا کنــد، مصادیق چای دبش را 
در آینده بسیار خواهیم داشت.این کارشناس مسائل 
اقتصادی درنهایت خاطرنشان کرد: اکنون شاهد توزیع 
رانت های بزرگی هستیم و در آینده قطعا پرونده های 
فساد زیادی خواهیم داشت. شقاقی شهری بار دیگر تأکید 
کرد:  اگر شرایط آرام شــود و مذاکرات به نتیجه برسد، 

دولت می تواند مسیر یکسان سازی نرخ ارز را طی کند.

»شقاقی شهری«، نرخ چندگانه ارز را مناسب رهاشدگی اقتصادی وضعیت موجود دانست

تنها درصورت»توافق« می توان ارز را تک نرخی کرد
رامتین موثق

وحید شقاقی شهری در گفت وگو با 
»توسعه ایرانی«: با توافق، تک نرخی 

شدن ارز خودبه خود اتفاق خواهد 
افتاد. نرخ توافقی اکنون نزدیک 
به ۷۰ هزار تومان و نرخ بازار آزاد 

در هفته های گذشته بین ۸۰ تا ۸۵ 
هزارتومان در نوسان بود.  اگر مذاکرات 

به یک نتیجه حداقلی برسد و آرامش 
نسبی حاکم شود، احتمالا نرخ بازار 

آزاد به کانال ۷۰ هزار تومان وارد 
می شود و اختلاف بین بازار آزاد و نرخ 

توافقی خودبه خود کاهش می یابد

یک اقتصاددان: در اقتصادی که 
شرایط رهاشدگی بر آن حاکم 
است، نمی توانیم به بازار تکیه 

کنیم. به عبارت دیگر، در شرایط 
رهاشدگی و ولنگاری اقتصادی 

صلاح نیست که ارز را به بازار 
بسپاریم زیرا در این شرایط، 

اوضاع بد زندگی طبقات فرودست 
تشدید و وخیم تر خواهد شد

اما الان در شرایطی هستیم که 
نااطمینانی های زیادی در اقتصاد 
ایران وجود دارد. بحث تحریم ها 

کاملا شرایط پیچیده و مبهمی ایجاد 
کرده، منابع ارزی کشور بسیار محدود 

است و همچنین سامانه هایی که باید 
بر بازار حاکم باشد، وجود ندارد؛ به 

این معنا که حکمرانی ریال و ابزارهای 
مقابله با سفته بازی را نداریم، 

دارایی های مالی شناسنامه دار 
نیستند و رصد نمی شوند و همچنین 
بر تخصیص و توزیع ارز نظارت کافی 

صورت نمی گیرد

اگر مذاکرات به نتیجه برسد و در 
نتیجه آرامشی بر اقتصاد حاکم شود، 

دولت باید به سمت حذف رانت ارز 
دولتی برود. در شرایط فعلی یک 

رانت بزرگ در اقتصاد توزیع می شود 
و اگر اختلاف ارز ترجیحی و توافقی 
و بازار آزاد همچنان تداوم پیدا کند، 

مصادیق چای دبش را در آینده 
بسیار خواهیم داشت


